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1. Ordstyrer: Anne Bjergvang 
2. Præsentationsrunde  
3. Ingen bemærkninger til referatet 
4. Ingen bemærkninger til dagsorden 
5. Gennemgang af året der gik i Naturforum  

Slides nr. 2-3 
Med det indeværende møde er der afholdt 4 møder i 2022. De tre er afholdt på Dahlsvej, og det ene, 
som var arrangeret af DOF og Jægerne blev afholdt på Stigsnæs. 
De emner der har været drøftelser om i 2022 har været: 

 Gennemgang af havvandsstigningernes betydning for kystnaturen v. COWI 
 Kystbeskyttelse. Skælskør/Slagter Næse og Kobæk.  
 Koloni af skarver og råger ved Musholm  
 Høring af Natura 2000 planer  
 Orientering om naturkvalitetsplan  
 Orientering om salg af arealer ved Stigsnæs  
 Storebælts aktuelle status.  
 Vindmøllepark Omø Stålgrunde 

 
Knud Larsen oplyste, at der vedr. kystbeskyttelse ved Skælskør forventes at være et borgermøde primo 
2023, og der tages herefter stilling til et videre forløb. Angående Kobæk er der indkommet 
bemærkninger fra DN. Teknik og Miljø er p.t. i færd med at foretage vurderinger/afvejninger om b.la. 
naturmæssige forhold i projektet. Når vi er klar til det, indhenter vi udtalelse fra Miljøministeriet og 
Kystdirektoratet. Der kommer senere en offentlighedsfase. 
 
Bjarne Hansen: Se på opfølgningen fra sidste år, den var meget detaljeret.  
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Hans Skotte Møller: Hvad er status på salg af Stigsnæs?  
Flemming Kortsen: Det kan/må vi ikke svare på, da det var et lukket dagsordenspunkt.  
Ib Larsen: Der er for mange lukkede punkter.  
Ib Larsen: Jeg glæder mig til at se den nye naturkvalitetsplan.  
 

6. Status på skarvkoloni 
Slides nr. 4-8 
Vi havde et møde med to repræsentanter fra grundejerforeningen den 4. november. Vi forklarede, at vi 
havde til hensigt at fælde alle højere træer på nær ca. 7 træer i den fjerneste ende af bevoksningen. Vi 
lovede at evaluere næste år. Denne plan var der tilfredshed med, selv om man gerne havde set alle 
træer fældet. Efterfølgende er hovedparten af træerne fældet som lovet. De forbliver liggende på 
arealet, og forventes at blive gode levesteder for biller, svampe småfugle mm. 
 
Anne Bjergvang: Er de blevet ramt af fugleinfluenza?  
Knud Larsen: Det har vi ingen registreringer af. 
Bjarne Hansen: Edderfuglene er meget ramt. Der er samlet 50 døde edderfugle op på Lejodde. Hans 
Skotte Møller: Halvdelen af splitternerne på Sprogø har været ramt af fugle influenza. Det har været et 
meget omfattende udbrud, der især har ramt kolonirugende fugle og ikke kun i Danmark. Halvdelen af 
Europas pelikaner er f.eks. døde.   
 

7. Orientering fra forvaltningen om naturprojekter der er udført i løbet af året  
Pleje på fortidsminder og kommunale arealer Slides 9 – 20. 
Vi har plejet ca. 30 private fortidsminder siden kommunesammenlægningen. Vi har nu  
foretaget en botanisk registrering på alle de fortidsminder som vi har plejet. Vi har fundet en meget fin 
flora på flere af fortidsminderne, med bl.a. forekomst af bakke-soløje, tjærenellike mm 
Der skal foretages en prioritering af den fremtidige pleje:  Nogle fortidsminder vil udgå af plejen, nogle 
vil kun blive ryddet for vedopvækst. På botaniske ”hotspots” vil plejen intensiveres 
 
Ib Larsen: Kan der høstes på fortidsminder og sås ud på beskyttede arealer? 
Kie Knudsen: Vi er afventende med at udså på beskyttede arealer, vi vil først se hvordan en ændret 
græsning påvirker arealerne.  
Knud Larsen: På Knudshoved Odde har man afhøstet lokale overdrev og udsået frøene på arealer, der 
hidtil har ligget som dyrket mark, - det ser lovende ud. 
 
Fugleøer i Lejsø, slides 21 – 24. 
Der blev i efteråret 2021 anlagt to fugleøer i Lejodde. I marts 2022 opsatte vi en rævesikker 
indhegning omkring den ene ø, mens den anden er forblevet uhegnet. Der her i 2022 ikke været besøg 
af ræv på nogle af øerne, og der har været en stor ynglesucces for fuglene. Klyde og dværgterne har 
begge sat rekord for Lejsø/Lejodde med henholdsvis 350 og 50 unger.  Vi afventer den endelige 
afrapportering fra Ulf Berthelsen, der overvåger fugle i området for Århus Universitet. 
 
Rapporter om køllesværmere, slide 25 
Vi har fået lavet registreringer af køllesværmere, som baseline inden vores biodiversitetsstrategi bliver 
ført ud i livet, og vi regner med at lave endnu en registrering om anslået 5 år.  På Halsskov Overdrev 
blev der fundet et meget stort antal af seksplettet køllesværmer, - bl.a. fordi græsningstrykket ikke er 
for højt, - og fordi der er stor forekomst af kællingetand. Men ellers er resultatet ret nedslående i 
forhold til de øvrige undersøgte arealer og grøftekanter. rapporterne er ikke i endelig udgave, men 
forventes klar i løbet af januar, - så sender vi link ud. 
 



 

 

 Side 3/6 

Anne Bjergvang: Hvor godt har I styr på vildtreservater? Det bliver græsset hårdt i Helholm Vejle. Hans 

Skotte Møller: Helholm Vejle er meget nedgræsset af kreaturer og bramgæs. Stedet er en meget vigtig 
yngleplads for ederfugle m.fl., men rededækningen er væk. Desuden er Vejlen en international 
betydningsfuld rasteplads for vade- og andefugle. Der skal tages en snak med ejer 
 
Knud Larsen: Det er fint, at vi får det at vide. I forhold til Natura 2000, så kender vi ikke den økonomi 
der følger med til kommunerne. Vi bliver normalt ”duttet”, men kender ikke beløbet konkret. Så vi ved 
ikke endnu, hvor store ressourcer vi får til at gå ind i f.eks. opgaver som denne, - som handler om 
regulering af græsningstryk på privat ejendom. Vi er nu opmærksomme på problemet, og er indstillet 
på at tage en dialog med ejer/dyreholder. 
 
Bjarne Hansen: Bramgæssene er svære at regulere.  
Michael Neergaard: Hvordan bliver Byskovvolden plejet? Der må være gode perspektiver for noget 
natur. 
 
Knud Larsen: Der er indtænkt mange aktiviteter på Byskovvolden, bla. MTB-baner. Michael Marcher har 
været involveret i forhold til at sikre biodiversitet, - og det er bl.a. sikret, at der ikke overalt er udsået 
indkøbte frøblandinger, - men at arealerne udvikles via naturlig succession. 
 
Andre udførte opgaver i 2022, slides 27 - 28 
Opdateret naturregisteringer i Tude Ådal 
Agersø, eftersøgning af dræn til retablering af vådområde ved Krebsgården (fortsætter 2023) 
Kreaturovergang på strandeng, Glænø 
Kortlægning af flagermus, 4. del (SeNatur)  
Bidrag til hegn ved Skalsbjerg Skov  
Bidrag til stærekasser Kirkeskovskolen ved Rude 
  

8. Tude Ådal, kort orientering om status   
Bo Gabe: Der er lavet botaniske genregistreringer i 2022. Der foregår stadig væk forhandlinger med 
enkelte lodsejere, hvor aftalerne endnu ikke er faldet på plads. Anlægsprojektet er udsat til 2024, for at 
sikre likviditet. Der er stadig politisk opbakning. Vi afventer konkret (skriftligt) tilsagn fra 
Landbrugsstyrelsen om, at vi får videreført anlægsmidler, men er stillet midlerne i udsigt. Tude Å er 
indregnet i vandplansperioden, som udført. Tude Å projektet sikre tilbageholdelse af kvælstof. 
 
Hans Skotte Møller: Hvis den økonomiske elendighed fortsætter, vil man så søge fonde? Hvor mange 
millioner skal der findes?  
Ib Larsen: Tålmodighed er en dyd. Det ville være så ærgerligt hvis det ikke blev gennemført.  
Flemming Kortsen: Der er sat 16 mio. af fra Slagelse Kommune.  
 

9. Status for 100.000 kr. pulje  
Slides 30 - 35 
Blomsterfrø blev uddelt 1. juni 2022 på 3 biblioteker. Alle 600 poser blev afsat. Udgift i 2022 på 15.000 
kr.  
 
Sommerfugleplakater til skoler: Der var indkøbt et sæt til hver skole (ca. 35). Skolerne blev inviteret i 
samarbejde med Tine Raahauge. Arrangement ved Vasebro 25. august 2022. Det blev aflyst pga. for få 
tilmeldinger.  
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Ib Larsen tilbød at kontakte skolerne enkeltvis, og oplyse dem om muligheden for at hente materialerne 
på Dahlsvej den 22. september. Der var 7-8 skoler der dukkede op. Vi har stadig 26 sæt, der ikke er 
afsat. Et sæt er desuden leveret til Agersø Naturcenter. 
 
Anne Bjergvang: Kunne man lave en video, så man kan se hvad der er i sættet?  
 
Bjarne Hansen: Kan man købe et sæt med plakater?   
 
Ole Pedersen: Jeg følte mig som primus motor for planter og buske. Plakaterne er helt utroligt flotte. 
Skal Ib og jeg ikke bare tage en dag hvor vi kører ud med det?  
 
Knud Larsen: Det er tilsyneladende ”kommandovejen” på skolerne der har haltet.  
 
Ole Pedersen: Det er fordi det ikke er de rigtige der har fået invitationen. Den lærer som har naturfag 
skal have invitationen.  
 
Ib Larsen: Når invitationen er modtaget på skolerne, er den tilsyneladende sendt videre til de enkelte 
medarbejdere, som ikke har reageret på henvendelsen.  
 
Der er kommet et forslag fra DOF om opsætning af foderplatform (kadaverplads) til rovfugle. 
Hans Skotte Møller: Det er en win-win at samle påkørt vildt ind og lægge dem op på platformen. Det 
kræver noget logistik. Tidligere lagde man grise ud til havørne. Det bliver ikke et problem at finde vildt.  
Knud Larsen: Der er mange trafikdræbte dyr i Slagelse Kommune. Entreprenørservice har en aftale 
med Falck om at samle dyr langs vejene. Der ligger en Bacheloropgave om emnet. Link:  
https://naturstyrelsen.dk/media/245986/bachelor-2018-anlaeggelse-af-kadaverpladser-i-nordsjaelland-
til-nsts-hjemmeside.pdf 
Faxe Kommune og DOF har sammen med private lodsejere gennemført et projekt, link 
https://www.dof.dk/om-dof/nyheder?nyhed_id=2082 
Knud har talt med Nick Juul fra Faxe Kommune, som er tovholder på projektet. Han oplyser, at de p.t. 
har sat projektet i bero, fordi de skal have indhentet en tilladelse fra Fødevarestyrelsen. 
Fodring med ådsler kræver altid tilladelse fra Fødevarestyrelsen, og det er ikke et helt enkelt regelsæt. 
Hans Skotte Møller: Det er nødvendigt at få kadaveret op i højden, ellers tager ræven det.   
Knud Larsen: Vi overvejer at bringe emnet op i kommunernes KTC-netværk. Så vi får en yderligere 
drøftelse. Selve den fysiske udførelse er ikke dyr. Der vil være en drift, med at aflevere døde dyr på 
platformen. Det forudsætter måske politisk stillingtagen. 
Knud Larsen: Se slide 32, om ideer til 100.000 kr. puljen.  
Anne Bjergvang: Bordet rundt i forhold til ideer? Da jeg så det med foderplatforme, tænkte det kunne 
være vildtfløjter i biler.  
Ib Larsen: Foderplatformene er en rigtig god ide. Folk vil synes det er spændende.  
Ole Pedersen: Har set det på Avnø med. Vi må ikke sætte foderplatform på privat areal. Der er ikke 
rigtig nogle fugletårne i kommunen.  
Hans skotte Møller: Der er gode muligheder for at lave fugleskjul.  
Bjarne Hansen: Er der behov for fodringen, havørnen er i fremdrift? 
Ole Pedersen: Jeg ser det som en hjælp for fuglene. Tiltag som foderplads kan sikre andre fuglearter.   

Hans Skotte Møller:  Foderpladser har hjulpet gribbebestandene i Europa med at komme på fode. 
Knud Larsen: Når de nu fodre i Lille Vildmosen, har de måske gjort sig nogle overvejelser? Måske kunne 
man få en snak.  
Hans Skotte Møller: Det er Åge V. Jensen Fonden som har vildmosen.  
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Anne Bjergvang: Måske kunne man lave en foderplads og fotoskjul.  
Michael Neergaard: Kan vi afvente hvad Faxe kommune kommer frem til?  
Anne Bjergvang: Kunne man se på om man kan lave et skjul til at starte med? 
Ole Pedersen: Hvem skal vi tilfredsstille? Er det fuglene eller publikum? Og hvor skal det stå? 
Hans Skotte Møller: Stigsnæs, ville være et godt sted.  
Ole Pedersen: Der er Stigsnæs Skanse.  
Bo Gabe: Er det et naturprojekt eller et oplevelsesprojekt? Vi skal være enige om hvad formålet er. Man 
skal huske at se på afledt drift. Det kan koste mange penge.  
Hans Skotte Møller: Jeg ser det helt overvejende som et formidlingsprojekt, som vil trække mere 
friluftsliv til.  
Knud Larsen: Hvis man laver et fotoskjul, og der ikke kommer en kadaverplads. Så skal der være noget 
andet at se på.  
Flemming Kortsen: Vi bør afvente Faxe. 
Poul Bek-Pedersen: Det kunne være ved Borreby Mose.  
Anne Bjergvang: Det er næste års projekt. Vi skal mødes tidligt i 2023 så vi kan få gennemført et 
projekt til næste år. 
   
Punktet genoptages næste gang.  
 

10. Korte orienteringer fra medlemmerne  
Anne Bjergvang den 28. 11 har vi sat en lokalplan i høring med solceller. Der er eftersøgt bilag IV-arter 
i februar, måske er det derfor der ikke er fundet nogle?  
Kie Knudsen: Arealet hvor solcellerne skal opsættes er på en pløjemark. Der er ingen bilag IV-arter, 
som har yngle- eller rasteområde på en mark. Der bliver desuden holdt en respektafstand til beskyttet 
natur.  
Flemming Kortsen: Respektafstanden er 6 m.  
 
Ole Pedersen: Jægerne fik lov at gå på jagt på Stigsnæs. Jagterne har været afholdt med godt resultat.  
 
Ib Larsen: Vedr. Kommuneplanen: Det undrer mig at der bliver forsøgt at lægge byggefelter ved Korsør 
lystskov er man ligeglad med byggelinjer?  
Flemming Kortsen: Der er møde den 15. januar 2023 om kommuneplanen. Der kan man komme med 
bemærkninger.  
 
Morten Kantsø: Der har været et stort udslip af regnbueørreder fra havbruget Musholm. Det betyder 
bl.a., at der bliver fisket meget intensivt bl.a. med garn, og det går ud over andre fiskearter.  
Bo Gabe: Det er også et problem, hvis regnbuerne går op og gyder på de gydepladser, hvor hav- og 
bækørrederne gyder.  
Morten Kantsø: Vi kan tage det op i Vandsynsrådet.  
 
Knud Larsen: Natura 2000 planer bliver forventeligt snart vedtaget, så der kommer en sag op politisk 
på et tidspunkt. Der kommer en offentlig høring med hvidbog, - og Naturforum bliver involveret. 
 
Flemming Kortsen: Vi får vedtaget DK 2020 klimaplan. Der har været stor interesse for biodiversitet i 
bæredygtighedsstrategien. 
 

11. Eventuelt  
Ole Pedersen: Må man spørge til RGS?  
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Flemming Kortsen: Vi er ved at læse høringssvar, fra høringen. Der bliver afholdt et møde den 4. januar 
kl. 19 på Skælskør bibliotek.  
Ole Pedersen: Hvis nu ikke det flasker sig, er der så deponeret en sikkerhedssum, hvis bageriet lukker 
om natten? 
Flemming Kortsen: Der er ikke en økonomisk garanti.  
Ole Pedersen: Der er regler om, hvis boringer skal bruges til drikkevand. Der står 7 mio. klar.  
Flemming Kortsen: Der er en større mosaik i denne sag, og den politiske holdning er, at hvis det er 
godt vand, så skal det bruges til drikkevand.   
 

12. Næste møde 
Vi afholder næste møde 9.marts 2023. kl. 16.30. Gert Jørgensen og Anne Bjergvang arrangerer. Knud 
kontakter medarbejder i Faxe kommune og booker lokale på Skælskør bibliotek.  
 
 
  

 
   
 


